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1  Ο ΑΝΤΙΚΑΠΝΙΣΤΙΚΟΣ ΝΟΜΟΣ ΗΤΑΝ ΜΟΝΟ «ΣΤΑ
ΧΑΡΤΙΑ»

Πηγή: ΕΛΕΥΘΕΡΟΣ ΤΥΠΟΣ ΤΗΣ
ΚΥΡΙΑΚΗΣ

Σελ.: 21 Ημερομηνία
έκδοσης:

06-10-2019

Επιφάνεια: 980.2 cm² Αρθρογράφος: Κυκλοφορία: 12000

Θέματα: ΔΗΜΟΣΙΑ ΥΓΕΙΑ

Ο ΑΝΤΙ ΚΑΠ ΝΙΣΤΙΚΟΣ ΝΟΜΟΣ
ΗΤΑΝ ΜΟΝΟ «ΣΤΑ ΧΑΡΤΙΑ»
ΠΕΡΥΣΙ ΕΓΙΝΑΝ 4.215 ΕΛΕΓΧΟΙ ΑΛΛΑ ΔΙΑΠΙΣΤΩΘΗΚΑΝ ΜΟΛΙΣ 522 ΠΑΡΑΒΑΣΕΙΣ

ΟΙ ΕΛΕΓΧΟΙ ΚΑΙ ΤΑ ΠΡΟΣΤΙΜΑ ΤΟ 2018
ΠΕΡΙΦΕΡΕΙΑ ΕΛΕΓΧΟΙ ΠΑΡΑΒΑΣΕΙΣ ΠΡΟΣΤΙΜΑ 

(ΣΕ ΕΥΡΟ)
ΑΤΤΙΚΗΣ 4.215 522 6.600

ΣΤΕΡΕΑΣ ΕΛΛΑΔΑΣ 0 0 0
ΠΕΛΟΠΟΝΝΗΣΟΥ 0 0 0

ΘΕΣΣΑΛΙΑΣ 1.667 86 0
ΒΟΡΕΙΟΥ ΑΙΓΑΙΟΥ 18 0 0

ΚΕΝΤΡΙΚΗΣ ΜΑΚΕΔΟΝΙΑΣ 1.377 51 43.200
ΔΥΤΙΚΗΣ ΜΑΚΕΔΟΝΙΑΣ 427 29 25.250

ΗΠΕΙΡΟΥ 1.076 38 21.100
ΙΟΝΙΟΥ 164 0 0

ΑΝΑΤ. ΜΑΚΕΔΟΝΙΑΣ - ΘΡΑΚΗΣ 924 63 35.040
ΝΟΤΙΟΥ ΑΙΓΑΙΟΥ 0 0 0

ΔΥΤΙΚΗΣ ΕΛΛΑΔΑΣ 0 0 0
ΚΡΗΤΗΣ 161 4 21.400
ΣΥΝΟΛΟ 10.618 796 152.590

ΜΑΡΙΑ - ΝΙΚΗ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑ
mgeorganta@e-typos.com

Α
νενεργός ήταν μέχρι σή
μερα ο αντικαπνιστικός 
νόμος, όπως αποδεικνύ- 
ουν τα στοιχεία που έχει 
στη διάθεσή του ο Ελεύθερος Τύ
πος της Κυριακής. Οι έλεγχοι που 

πραγματοποιήθηκαν το 2018 σε 
ορισμένες περιφέρειες ήταν... μη
δενικοί, γεγονός που δείχνει την 
παντελή έλλειψη πολιτικής βούλη
σης να σβήσουν τα τσιγάρα στους 
κοινόχρηστους χώρους. Η πολιτι
κή ηγεσία του υπουργείου Υνείας 
βρίσκεται μπροστά σε μια τερά
στια πρόκληση: να ανατρέψει τη 
νοοτροπία πολλών ετών, σύμφω
να με την οποία η αντικαπνιστι- 
κή νομοθεσία ήταν σε ισχύ μόνο 
«στα χαρτιά».

Τέσσερις ελεγκτικοί φορείς και 
παρ’ όλα αυτά ολόκληρο το 2018 
δεν έγινε ούτε ένας έλεγχος για 
κάπνισμα σε δημόσιους χώρους 
στις Περιφέρειες Στερεάς Ελλάδας, 
Πελοποννήσου, Νοτίου Αιγαίου 
και Δυτικής Ελλάδας.

Οπως δείχνουν τα συγκεντρω
τικά στοιχεία που εστάλησαν στο 
υπουργείο Υγείας από τις 13 περι
φέρειες για την περυσινή χρονιά, 
η Περιφέρεια Αττικής έχει το με
γαλύτερο αριθμό ελέγχων και πα
ραβάσεων σε όλη την Ελλάδα. Συ
γκεκριμένα, πραγματοποιήθηκαν 
4.215 έλεγχοι και διαπιστώθηκαν 
522 παραβάσεις. Τα πρόστιμα που 
επιβλήθηκαν, όμως, ήταν συνολι
κής αξίας 6.600 ευρώ, που σημαί
νει ότι δεν επιβλήθηκαν πρόστιμα 
για το σύνολο των παραβάσεων,

Το 2018 δεν 
πραγματοποιήθηκε 
ούτε ένας έλεγχος 
για κάπνισμα σε 
δημόσιους χώρους 
στις Περιφέρειες 
Στερεάς Ελλάδας, 
Πελοποννήσου, 
Νοτίου Αιγαίου και 
Δυτικής Ελλάδας

κάτι που και αυτό με τη σειρά του 
δείχνει τη «χλιαρή» αντιμετώπιση 
του αντικαπνιστικού νόμου.

Οπως φαίνεται από τα συγκε
ντρωτικά στοιχεία που δημοσιεύει 
ο «Ε.Τ.» της Κυριακής ήταν σύνη- 
θες μέχρι σήμερα να διαπιστώ
νονται παραβάσεις αλλά να μην 
επιβάλλονται πρόστιμα. Χαρακτη
ριστική είναι η περίπτωση της Πε
ριφέρειας Θεσσαλίας, στην οποία 
διενεργήθηκαν 1.667 έλεγχοι την 
περυσινή χρονιά, διαπιστώθηκαν 
86 παραβάσεις αλλά δεν επιβλή
θηκε κανένα πρόστιμο. Οι ελεγκτι
κές αρχές σε πολλές περιπτώσεις 
προβαίνουν απλά σε συστάσεις, 
οι οποίες δεν είναι αρκετές καθώς 
τα σύννεφα καπνού εξακολουθούν

να υπάρχουν σε κλειστούς δημό
σιους χώρους. Οι καταγγελίες για 
κάπνισμα ακόμη και μέσα στα νο
σοκομεία είναι συνεχείς. Συνολι
κά, σε όλη την Ελλάδα το 2018 
πραγματοποιήθηκαν 10.618 έλεγ
χοι, διαπιστώθηκαν 796 παραβά
σεις και επιβλήθηκαν πρόστιμα 
αξίας 152.590 ευρώ.

Ελεγκτικοί φορείς
Τέσσερις ελεγκτικοί φορείς ήταν 
επιφορτισμένοι με τον έλεγχο του 
καπνίσματος στους δημόσιους 
χώρους και παρ’ όλα αυτά τα απο
τελέσματα είναι αποκαρδιωτικά. 
Η Δημοτική Αστυνομία, οι Διευ
θύνσεις Δημόσιας Υγείας των πε
ριφερειών, οι λιμενικές αρχές και

το ΣΕΥΎΠ (Σώμα Επιθεωρητών 
Υπηρεσιών Υγείας και Πρόνοιας) 
ήταν οι φορείς που μπορούσαν να 
διαπιστώσουν την εφαρμογή ή όχι 
της αντικαπνιστικής νομοθεσίας. 
Επιπλέον, υπήρχε η δυνατότητα 
ελέγχων και από μικτό κλιμάκιο. 
Οπως προκύπτει από τα στοιχεία 
του 2018, η Δημοτική Αστυνο
μία και οι Διευθύνσεις Δημόσιας 
Υγείας έκαναν τους περισσότερους 
ελέγχους και ακολουθούσαν οι 
λιμενικές αρχές και τελευταίο το 
ΣΕΥΥΠ. Σημειώνεται ότι η τωρινή 
ηγεσία του υπουργείου Υγείας κα- 
τήργησε τον ΣΕΥΥΠ, όργανο που 
μαζί με μία σειρά ελεγκτικών φο
ρέων θα ενταχθούν στην Εθνική 
Αρχή Διαφάνειας. ■

ΕΤΟΙΜΟ ΠΡΟΣ ΨΗΦΙΣΗ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ
«Επιστρατεύεται» και η ΕΛ.ΑΣ. στη μάχη κατά του τσιγάρου
ΜΠΡΟΣΤί στην αναποτελεσματικότητα 
εφαρμογής της αντικαπνιστικής νομοθε
σίας μέχρι σήμερα, το υπουργείο Υγείας 
καθιερώνει και το ένστολο προσωπικό της 
ΕΛ.ΑΣ. ανάμεσα στους ελεγκτικούς φορείς. 
Η Αριστοτέλους κρίνει τη συμβολή της 
ΕΛ.ΑΣ. καθοριστική για τη διασφάλιση της 
καθολικής εφαρμογής του αντικαπνιστι- 
κού νόμου, όπως έχει δεσμευτεί πολλάκις 
η κυβέρνηση. Το υπουργείο Υγείας προω
θεί προς ψήφιση νομοσχέδιο που αυστη- 
ροποιεί ακόμη περισσότερο τη νομοθεσία 
για την απαγόρευση του καπνίσματος.

Εκτός από τις απαγορεύσεις που ισχύ
ουν και σήμερα, δηλαδή σε όλους τους 
κλειστούς κοινόχρηστους χώρους, για 
πρώτη φορά απαγορεύεται η κατανάλω

ση προϊόντων καπνού και σε υπαίθριους 
χώρους όπου συναθροίζονται ανήλικοι, 
όπως είναι υπαίθριοι χώροι διεξαγωγής 
αθλοπαιδιών και ψυχαγωγίας ανηλίκων. 
Για κάθε παράβαση θα επιβάλλεται πρόστι
μο ύψους 200 ευρώ στους παρ,ανόμως κα- 
πνίζοντες και 500 ευρώ στους υπεύθυνους 
διαχείρισης των παραπάνω χώρων.

Το νομοσχέδιο κατατέθηκε το βράδυ της 
Παρασκευής στη Βουλή.

Η κυβέρνηση έχει θέσει ως προτεραιό- 
τητά της τη μείωση του αριθμού των Ελ
λήνων καπνιστών και τη βελτίωση της 
υγείας τους ως απόρροια της διακοπής 
του καπνίσματος.

Στο πρόγραμμα της Νέας Δημοκρατίας 
για την Υγεία προβλέπεται σε πέντε χρό

νια να έχουν μειωθεί οι καπνιστές κατά 
50%.

Σύσκεψη στο Μαξίμου
Ο υπουργός Υγείας, Βασίλης Κικίλτας, 
σε σύσκεψη στο Μέγαρο Μαξίμου πριν 
από λίγες ημέρες ενημέρωσε, μαζί με τον 
επικεφαλής της Επιτροπής Εμπειρογνω
μόνων κατά του Καπνίσματος και πνευ
μονολόγο Παναγιώτη Μπεχράκη, τον 
πρωθυπουργό και μέλη της κυβέρνησης, 
για τις δράσεις που υλοποιούνται για τον 
έλεγχο του καπνίσματος. Μεταξύ άλλων, 
αξιολογήθηκε η πορεία της καμπάνιας για 
την ενημέρωση και την ευαισθητοποίηση 
των πολιτών, η οποία θα παρουσιαστεί το 
αμέσως επόμενο διάστημα. Η καμπάνια

αυτή θα περιλαμβάνει, μεταξύ άλλων, δρά
σεις στην κοινωνία, όπως ενημερωτικές 
εκδηλώσεις, καμπάνιες στα σχολεία που 
γίνονται και σήμερα, ενημερωτικά σποτ 
στα ραδιοτηλεοπτικά μέσα και θα δίνεται 
μεγάλη έμφαση στα μέσα κοινωνικής δι
κτύωσης για την ευαισθητοποίηση των 
νέων και των εφήβων. Στο υπουργείο Υγεί
ας είναι αισιόδοξοι πως η κοινωνία είναι 
αρκετά ώριμη προκειμένου να διακόψει τη 
βλαβερή συνήθεια του καπνίσματος και οι 
καπνιστές ιδιαίτερα ευαισθητοποιημένοι 
απέναντι στην εφαρμογή της αντικαπνι- 
στικής νομοθεσίας. Σύμφωνα με μελέτες, 
άλλωστε, το 75% των Ελλήνων συμφωνεί 
ότι πρέπει να εφαρμοστεί ο αντικαπνιστι- 
κός νόμος. ■
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1  Το ελληνικό κράτος προσπαθεί να...κόψει το τσιγάρο από το 1856
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Το ελληνικό κράτοε προσπαθεί ν
Οι απαγορεύσει του καπντσματοε που έγιναν... στάχτη. 

Από το διάταγμα ms βασΐλισσαβ ApaXias μέχρι τον νόμο 
Αβραμόπουλου το 2002 και mv αυστηροποΐηση του 2008

Από την
Κέλλυ Φαναριώτη
afanarioti@dimokratianews.gr

Τ
ο ημερολόγιο έδειχνε 31 
Ιουλίου 1856, όταν πρώτη 
φορά θεσπίστηκε η απα
γόρευση του καπνίσματοδ 
στο νεοσύστατο τότε ελλη
νικό κράτοδ. Με ένα σύντομο αλλά πε
ριεκτικό διάταγμα που υπέγραφε «εν 

ονόματι του βασιλέ- 
gjs» η βασίλισσα Αμα
λία, οι πολίτεδ απαγο
ρευόταν να καπνίζουν 
εντόδ δημόσιων κτιρί
ων και καταστημάτων 
προκειμένου να απο
φευχθεί ο κίνδυνοδ 
πυρκαγιάδ. «Απαγο
ρεύεται η xpiiois του 
καπνίζειν είτε διά κα- 
πνοσυρίγκων (τσι- 
μπουκΐων), είτε 
διά σιγάρων, είδ 
πάνταδ εν γένει 
τουδ υπαλλή- 
λουδ και υπη- 
ρέταδ του Κρά- 
τουδ εντόδ των 
δημοσίων γρα
φείων και κατα
στημάτων» δια
βάζουμε -μεταξύ 
άλλων- στο βασιλικό 
«ελέω Θεού» διάταγμα.

Τα χρόνια πέρασαν, οι 
επιστημονικέδ έρευνεδ που αποδεΐ- 
κνυαν ns ολέθριεδ επιπτώσεΐδ του τσι
γάρου στην υγεία άρχισαν να πληθαί
νουν και το 2002 ψηφίζεται νόμοδ που 
απαγορεύει το κάπνισμα σε νοσοκο
μεία, δημόσιουδ και ιδιωτικούδ χώρουδ 
εργασίαδ, καθώδ και μέσα μεταφοράδ. 
Ωστόσο, οι ελλιπείδ έλεγχοι καθιστούν 
τον νόμο ανεφάρμοστο και το 2008 γί
νεται ακόμη πιο αυστηρόδ, με την αιτι
ολογία πωδ η Ελλάδα παρουσιάζει τα 
υψηλότερα ποσοστά καπνιστών στην 
Ευρωπαϊκή Ενωση.

Μάλιστα, τα αποτελέσματα έρευ- 
vas του Τμήματοδ Προσχολικήδ Εκ- 
παίδευσηδ του Πανεπιστημίου Θεσ- 
σαλίαδ, που έδειχναν πωδ το 7,32% 
των μαθητών είχε γευτεί τον καπνό του 
πρώτου τσιγάρου ήδη από το δημοτι
κό, είχε προκαλέσει πανελλήνιο σοκ.

«Από την 1η Ιουλίου η Ελλάδα 
σβήνει το τσιγάρο» διαμήνυε ο τό
τε υπουργόδ Υγείαδ Δημήτρηδ Αβρα- 
μόπουλοδ, αφήνονταδ ωστόσο κάποια 

παράθυρα... καπνού, κα- 
θώδ επέτρεπε τη δημι
ουργία κλειστών χώρων 
για καπνίζοντεδ σε νο
σοκομεία, σχολεία και 
κτίρια δημόσιων υπηρε
σιών. Οι ιδιοκτήτεδ κα
ταστημάτων υγειονομι
κού ενδιαφέροντοδ με 
έκταση μικρότερη των 
70 τετραγωνικών μέ

τρων έπρεπε να επι
λέγουν εάν το μα

γαζί τουδ θα ήταν 
καπνιστών ή μη 
καπνιστών, ενώ 
τα μεγαλύτερα 
κέντρα διασκέ- 
δασηδ όφειλαν 
να δημιουργή

σουν καπνιστή
ρια για όσουδ δεν 

μπορούν να απο
χωριστούν το τσιγά

ρο, αφού «δύναται να δι
αμορφωθούν χώροι καπνι- 

ζόντων που διαχωρίζονται από την 
υπόλοιπη αίθουσα και έχουν ειδικέδ 
εγκαταστάσεΐδ εζαερισμού».

Οι παραβάτεδ του νόμου αρχικά 
πλήρωναν κάποια τσουχτερά πρόστι
μα, αλλά όσο περνούσε ο καιρόδ οι 
έλεγχοι γίνονταν ολοένα και πιο αραι
οί, ενώ οι μαγαζάτορεδ σε μια προσπά
θεια να κουκουλώσουν την ανομία έδι
ναν στουδ θαμώνεδ βρεγμένη χαρτο
πετσέτα ή τη μεταλλική θήκη τηδ από- 
δειξηδ προκειμένου να σβήσουν τα 
τσιγάρα τουδ.

I «Παράθυρα» 
και ελλιπείβ 

έλεγχοι... 
έσβησαν 
τα μέτρα
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«Το 75% των Ελλήνων επιθυμεί την εφαρμογή του»
Από την πλευρά του, ο κ. Μπεχράκης υπο
γραμμίζει την ανάγκη συνεργασίας όλων των 
μελών της κοινωνίας προκειμένου να ανημε- 
τωπιστεί το μεγάλο αυτό ζήτημα της δημόσι
ας υγείας. «Δεν πρόκειται για μια αντιπαρά
θεση καπνιζόντων και μη καπνιζόντων, αλ
λά για έναν νόμο προστασίας της δημόσιας 
υγείας από το παθηηκό κάπνισμα. Βάσει των 
δημοσκοπήσεων που έχουμε κάνει, το 75% 
των Ελλήνων επιθυμεί την εφαρμογή του. Εί

ναι ένας νόμος που βγαίνει από την ψυχή της 
κοινωνίας» καταλήγει.

Εκείνο που πλέον μένει να φανεί στην πρά
ξη είναι αν τελικά η τρίτη και τελευταία αυ
τή προσπάθεια απαγόρευσης του τσιγάρου 
θα εφαρμοστεί οδηγώντας την Ελλάδα στο 
κλαμπ των χωρών της Ευρώπης που θέτουν 
κανόνες στο κάπνισμα ή, αντίθετα, ακόμη 
μία φορά θα επικρατήσει το πάθος των «θε- 
ριακλήδων» για τον καπνό...

Παναγιώτηβ Μπεχράκηβ: «Είναι ζήτημα ανθρωπίνων δικαιωμάτων»
ΜΙΑ ΑΠΟ τΐδ πρώτεδ εξαγγελίεδ 
του πρωθυπουργού μετά την εκλο
γή του τον περασμένο Ιούλιο ήταν 
η άμεση εφαρμογή του νόμου για 
την απαγόρευση του τσιγάρου, 
ανεβάζονταδ τον πήχη των προσ
δοκιών τηδ κοινωνίαδ για το μεί- 
ζον αυτό θέμα τηδ δημόσιαδ υγεί
αδ. Ονταδ και ο ΐδιοδ φανατικόδ 
αντικαπνιστήδ, δεσμεύτηκε τόσο 
από το βήμα τηδ Βουλήδ όσο και 
από τουδ επίσημουδ λογαριασμούδ 
του στα μέσα κοινωντκήδ δικτύω- 
σηδ πωδ αυτή τη φορά η νομοθεσία 
θα τεθεί σε εφαρμογή με εντατικο
ποίηση των ελέγχων, στουδ οποί- 
ουδ θα εμπλέκεται και η Αστυνο
μία, καθώδ και τη λειτουργία τηλε- 
φωνικήδ γραμμήδ μέσω τηδ οποίαδ 
οι πολίτεδ θα μπορούν να αναφέ
ρουν περιστατικά παραβάσεων.

«Πρόκειται για έναν νόμο που 
αποβλέπει στην προστασία των 
ανθρωπίνων δικαιωμάτων και τηδ 
δημόσιαδ υγείαδ, ενώ παράλλη
λα αποτελεί ένα 
σαφέδ βήμα για 
τον ευρωπαϊκό 
εκσυγχρονισμό 
τηδ χώραδ μαδ» 
αναφέρει στην 
«κυριακάτικη 
δημοκρατία» ο 
πνευμονολόγοδ 
- εντατικολόγοδ, με πενταετή θη
τεία στο Χάρβαρντ ωδ αναπληρω- 
τήδ καθηγητήδ Δημόσιαδ Υγείαδ, 
Παναγιώτηδ Μπεχράκηδ.

Ο ίδιοδ αποδέχθηκε με χαρά 
την πρόταση του υπουργού Υγεί
αδ Βασίλη Κικίλια να τεθεί επικε- 
φαλήδ επιτροπήδ εμπειρογνωμό

νων για τον έλεγχο του καπνίσμα- 
τοδ, καθώδ, παράτιδ αποτυχίεδ των 
προηγούμενων προσπαθειών, δη
λώνει αισιόδοζοδ πωδ αυτή τη φο

ρά η απαγόρευση 
θα είναι καθολική 
«Τα προηγούμε
να χρόνια έλειπε η 
πολιτική βούληση. 
Πλέον αυτή υπάρ
χει, αλλά και η ίδια 
η κοινωνία είναι 
πιο ώριμη από πο

τέ. Δεν αναμένει απλά την εφαρ
μογή του νόμου, αλλά πλέον την 
απαιτεί» λέει και προσθέτει:

«Αυτό που πρέπει να σκεφτού- 
με είναι ότι μέσα σε έναν δημόσιο 
χώρο όπου κάποιοδ ανάβει ένα τσι
γάρο είναι πιθανόν να υπάρχει μια 
έγκυοδ γυναίκα, κάποιοδ που έχει

στεφανιαία νόσο, έναδ άνθρωποδ 
με χρόνια βρογχίτιδα ή άσθμα, 
έναδκαρκινοπαθήδ ή κάποιοδ που 
έχει σακχαρώδη διαβήτη. Ολοι αυ
τοί οι άνθρωποι σήμερα αποκλεί
ονται από τη διασκέδαση τηδ κα- 
θημερινότηταδ. Αυτόδ ο αποκλει- 
σμόδ δεν είναι τιμή για την κοινω
νία μαδ» σημειώνει.

Ιδιαίτερη σημασία έχει για τον 
ίδιο και το περιβάλλον εργασίαδ σε 
χώρουδ εστίασηδ, καθώδ δεν είναι 
λίγοι οι σερβιτόροι που ενώ έχουν 
επιλέζει να μην καπνίζουν, εκτίθε
νται για αρκετέδ ώρεδ τηδ ημέραδ 
στον καπνό των πελατών. «Τι πρέ
πει να κάνουν όλοι αυτοί οι άνθρω
ποι; Να αφήσουν τη δουλειά τουδ; 
Αυτό που συμβαίνει είναι απαρά
δεκτο» συμπληρώνει ο δρ Μπε
χράκηδ.

I «Τα προηγούμενα 
χρόνια έλειπε 

η πολιτική 
βούληση. Πλέον 
αυτή υπάρχει»

Ο πνευμονολόγος - εντατικολό- 
γος και πρόεδρος της επιτροπής 
εμπειρογνωμόνων για τον έλεγχο 
τον καπνίσματος Π. Μπεχράκης



4;ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ

1  Το ελληνικό κράτος προσπαθεί να...κόψει το τσιγάρο από το 1856
Πηγή: ΚΥΡΙΑΚΑΤΙΚΗ

ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑ
Σελ.: 1,30-31 Ημερομηνία

έκδοσης:
06-10-2019

α... κόψει το τσιγάρο από το 1856
; λέσχεβ καπνιζόντων «απαντούν» οι καταστηματάρχεβ

ΤΗΝ ΙΔΙΑ ώρα, πληθαίνουν οι αντι- 
δράσειβ των ιδιοκτητών καταστημά
των εστίασηβ, οι οποίοι φοβούνται 
ncos η πιστή εφαρμογή του νόμου θα 
επιφέρει πτώση του τζίρου και σε πολ- 
tes περιπτώσεΐ5 λουκέτα.

«Αν, λοιπόν, η νομοθεσία εφαρ
μοστεί κατά γράμμα, δεν θα μπο
ρούν οι πελάτεβ να καπνίσουν ούτε 
στον εξωτερικό χώρο, οε περίπτωση 
που δεξιά κι αριστερό υπάρχουν άλ
λα μαγαζιά. Φανταστείτε, για παρά
δειγμα, έναν πεζόδρομο που έχει κα- 
φετέριεβ και μπαρ το ένα δίπλα από 
το άλλο. Βάσει νόμου, θα μπορούν να 
καπνίσουν στον εξωτερικό χώρο μό
νο οι πελάτεβ του πρώτου και του τε
λευταίου μαγαζιού. Αυτό είναι απα
ράδεκτο» τονίζει στην «κυριακά
τικη δημοκρατία» η πρόεδροβ του 
Πανελλήνιου Σωματείου Καταστη
μάτων, Καταναλωτών, Eoriaons και 
Διασκέδασή (ΠΑΣΚΕΔΙ) Νίκη 
Κωνσταντίνου και διερωτάταί: «Τα 
καταστήματα με ναργιλέ, που αντι
προσωπεύουν μια κουλτούρα ολό
κληρων αιώνων, θα κλείσουν; Αυτό 
θέλουν, να χάσουμε τη δουλειά μ as;»

Στα άμεσα σχέδια του σωματείου 
είναι η νομιμοποίηση ins δημιουργί- 
as λέσχηβ καπνιζόντων σε καφετέρι- 
εβ, μπαρ και κέντρα διασκέδασή προ- 
κειμένου να εξυπηρετούνται όλοι οι 
πελάτεβ. «Θα είναι χώροι με υαλοπε- 
τάσματα που θα κλείνουν ερμητικά. 
Κάτι ανάλογο βλέπουμε και στα αερο
δρόμια, απλά σε μπαρ και καφετέριεβ 
θα είναι oacpios μεγαλύτεροι οι χώροι 
και θα μπορούν να μπαίνουν μόνο μέ

λη ms λέοχηβ» διευκρινίζει η πρόε- 
6pos του ΠΑΣΚΕΔΙ.

Η ίδια πιστεύει ncos η αντικαπνι- 
στική συνείδηση δεν είναι κάτι που 
μπορεί να καλλιεργηθεί μέ
σω ms απαγόρευσή, , 
αλλά απαιτεί δουλειά ΑρίΑ* 
χρόνων και θα έπρεπε 
να διδάσκεται στα παιδιά 
από τη νηπιακή κιόλαβ ηλι
κία. «Εχουμε περάσει δέ
κα συναπτά έτη βα- 
θιάβ οικονομι
κά Kpions με 
οδυνηρέβ 
συνέπειεε.
Γιατί θα 
πρέπει

Η πρόεδρος τον Πανελλήνιον Σωματείου 
Καταστημάτων, Καταναλωτών, Εοτίασης 
και Διασκέδασης Νίκη Κωνσταντίνον

να επιβάλλεται πρόσημο ons επιχει
ρήσει και όχι cruous γόνε is που κα
πνίζουν μπροστά στα παιδιά tous; Οι 
ιδιοκτήτεβ καταστημάτων έχουν επω
μιστεί μεγάλο βάροβ μέσω ms φορο- 
λογίas, δεν υπάρχει άλλο περιθώριο» 
λέει ξεκαθαρίζονταβ nos τόσο η ίδια 
όσο και οι υπόλοιποι επαγγελματί· 
es του κλάδου ms είναι υποχρεωμέ
νοι να σεβαστούν τον νόμο. «Η άπο
ψή pas είναι ανήθετη, αλλά όταν μι
λάμε για μια νομοθεσία, είμαστε οι 
πάντεβ κάτω από αυτήν. Δεν συμφω
νούμε με τον νόμο. Αν υπάρξει όμωβ 
το παραμικρό νομικό περιθώριο ανη- 
δρασήβ pas, προφανώβ και θα το εκ
μεταλλευτούμε npos όφελοβ των επι- 
χειρήσεώνμαβ».



5;ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ

1  Ο ψυχίατρος και εικαστικός Παύλος Βασιλειάδης
μιλά στη «ΜτΚ» για την ιδιαίτερη έκθεση με έργα ατό ...

Πηγή: ΜΑΚΕΔΟΝΙΑ ΤΗΣ
ΚΥΡΙΑΚΗΣ

Σελ.: 59,66 Ημερομηνία
έκδοσης:

06-10-2019

Επιφάνεια: 1257.05 cm² Αρθρογράφος: Κυκλοφορία: 1200

Θέματα: ΔΗΜΟΣΙΑ ΥΓΕΙΑ

27/10/2019
Ο ψυχίατρος και εικαστικός Παύλος 
Βασιλειάδης μιλά στη «ΜτΚ» για την ιδιαίτερη" 
έκθεση με έργα ατόμων με ψύχωση, την οποία 
επιμελείται 66

ΤΕΑΛΟΓΛΕΙΟ ΙΔΡΥΜΑ ΤΕΧΝΩΝ
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1  Ο ψυχίατρος και εικαστικός Παύλος Βασιλειάδης μιλά στη «ΜτΚ» για
την ιδιαίτερη έκθεση με έργα ατό ...

Πηγή: ΜΑΚΕΔΟΝΙΑ ΤΗΣ
ΚΥΡΙΑΚΗΣ

Σελ.: 59,66 Ημερομηνία
έκδοσης:

06-10-2019

Ο ψυχίατρος και 
εικαστικός που 
έχει φιλοτεχνήσει 
το φεγγάρι του 
Θερμαϊκού μιλά 
στη «ΜτΚ» για την 
ιδιαίτερη έκθεση 
με έργα ατόμων με 
ψύχωση, την οποία 
επιμελείται

ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ
\ΣΛ
Στον Αλέξανδρο Παντελάκη

Παύλος
Βασιλειάδης

44
Οι καλλιτέχνες 
με ψύχωση 
μπορούν και 
κάνουν όμορφα 
πράγματα

►

»

Info
«Έκκεντρη Τέχνη - 
Έκφραση Ψυχής» 
®Τελλόγλειο Ίδρυμα Τεχνών 
Εγκαίνια στις 27 Οκτωβρίου 
Διάρκεια έως 1 Δεκεμβρίου

Έργα της έκθεσης.

Η
 έκθεση που ξεκίνησε από την Πα
ρασκευή τα βήματά της στο Τελ- 
λόγλειο Ίδρυμα Τεχνών με τίτλο 
«Έκκεντρη Τέχνη - Έκφραση Ψυχής» πε

ριλαμβάνει περίπου 500 έργα ατόμων με 
βαριά ψυχική διαταραχή. Εικαστικός αλ
λά και ψυχίατρος ο Παύλος Βασιλειάδης, 
ως γιατρός στο Ψυχιατρικό Νοσοκομείο 
Θεσσαλονίκης, συγκέντρωσε τα έργα αυ
τά από ασθενείς.

«Τα αγόραζα ή μου τα χάριζαν στην ομά
δα Πολιτιστικής Επικοινωνίας, που είχα 
οργανώσει στο νοσοκομείο για να προβλη
θεί το έργο αυτών των ανθρώπων. Επέλε- 
ξα τους συγκεκριμένους καλλιτέχνες γιατί 
είχαν ένα ιδιαίτερο δικό τους στιλ και δεν 
σταματούσαν, δούλευαν συνέχεια», τονί
ζει ο εικαστικός.

Η ομάδα, που απαρτιζόταν από 12 άτο
μα, πραγματοποίησε σχεδόν 8ο εκθέσεις 
αυτά τα 25 έτη σε δήμους της Θεσσαλο
νίκης, στην Κρήτη, στις Σέρρες και στα 
Ιωάννινα. «Είναι ένα είδος τέχνης που, 
δυστυχώς, στην Ελλάδα υπάρχει αλλά δεν 
φαίνεται και, συνήθως, χαρακτηρίζεται 
από τους κριτικούς ως outsider art, δηλα
δή έκκεντρη τέχνη, τέχνη του περιθωρίου. 
Ο κεντρικός πυρήνας της είναι η ζωγρα
φική των ατόμων με ψύχωση, ζωγραφική 
από ψυχιατρεία».

Η τέχνη αυτή περιλαμβάνει είδη που 
«διαφοροποιούνται πολιτισμικά ή θρη
σκευτικά. Τέτοια είδη είναι η τέχνη των 
Αβορίγινων της Αυστραλίας ή η τέχνη των 
Trans, των Μορμόνων». Ο ίδιος βέβαια, 
έχοντας σχηματίσει τη δική του άποψη, 
πιστεύει ότι «οι ψυχικές διεργασίες που 
δημιουργούν τέχνη στα άτομα με ψυχική 
διαταραχή δεν έχουν καμία σχέση με τις 
ψυχικές διεργασίες των Αβορίγινων, των 
Άμις και άλλων». Όπως μας λέει χαρακτη
ριστικά, «για τα άτομα που έχουν μία ψυχι
κή διαταραχή, η τέχνη τους περνάει μέσα 
από το τι πιστεύουν, το παραλήρημά τους 
δηλαδή. Είναι μία πραγματικότητα μαζί 
με μία μη πραγματικότητα», επισημαίνει 
ο κ. Βασιλειάδης. «Είδα πολλά πράγμα
τα μέσα από αυτήν την τέχνη. Τόσο ότι η 
ίδια η διαδικασία αυτή είναι θεραπευτι
κή όσο και τους τρόπους με τους οποίους 
επιτυγχάνεται μία θεραπεία στην προκει
μένη περίπτωση. Είναι πολύ σημαντική η 
συμβολή του Τελλογλείου στο να αναδείξει 
αυτήν την τέχνη. Δείχνει μια αποδοχή από 
το πανεπιστήμιο» σχολιάζει στη «ΜτΚ».

Η αντιμετώπιση του στίγματος
Η έκθεση, όπως μας λέει ο εικαστικός, 

«δεν έχει μόνο αισθητικό χαρακτήρα, συγ
χρόνως είναι και εκπαιδευτική». Άλλωστε, 
υπάρχουν πολλοί καλλιτέχνες στο παρελ
θόν που επηρεάστηκαν από την τέχνη αυτή 
και «δανείστηκαν πράγματα, ακόμη και ο 
Νταλί μαζί με άλλους και μπορούν να ανοί
ξουν νέους ορίζοντες οι ιδέες που έχουν 
αυτά τα άτομα με ψύχωση». Ταυτόχρονα,

μια τέτοια έκθεση δεν θα μπορούσε να 
μην έχει και κοινωνικό χαρακτήρα, «διότι 
το στίγμα είναι κάτι πολύ σημαντικό. Αν 
κάποιος δει ότι οι καλλιτέχνες αυτοί μπο
ρούν και κάνουν τόσο ωραία πράγματα, 
αυτόματα θα σκεφτεί ότι δεν είναι αυτός 
ο μοχθηρός ψυχωτικός» αναφέρει ο κ. Βα- 
σιλείάδης. Όπως διαπιστώνει, «παρόλο 
που έχουν αυτές τις βαριές ψυχικές δια
ταραχές, καταφέρνουν και δημιουργούν». 
Στο ίδιο πλαίσιο της καταπολέμησης του 
στίγματος και της ανάπτυξης παρόμοιων 
μορφών τέχνης ο κ. Βασιλειάδης προτείνει 
τη δημιουργία ενός σχετικού μουσείου στα 
πρότυπα της Ρωσίας και της Ουγγαρίας. 
Η παρουσία τέτοιων μουσείων, ειδικότε
ρα στο δυτικό κόσμο, είναι πολύ έντονη.

Πώς σκέφτηκε, όμως, ο ίδιος να συνδέσει 
αυτές τις δύο ειδικότητές του, δημιουργώ
ντας μία τέτοια καλλιτεχνική ομάδα; «Όταν 
ήμουν φοιτητής και κάναμε τρίμηνα στο ψυ
χιατρείο, αγόραζα πίνακες που έφτιαχναν οι 
ασθενείς μου. Από κει και πέρα αποφάσισα 
κάποια στιγμή στο ψυχιατρείο να προβάλω 
αυτό το κομμάτι. Οργανώσαμε ζωγραφικό 
εργαστήρι, εκδόσεις ποιημάτων, μουσικό 
συγκρότημα. Η ίδια η ομάδα μας συνεχίζει 
να υπάρχει άτυπα πλέον με τους ίδιους καλ
λιτέχνες, που το κάνουν από το σπίτι τους» 
μας εξηγεί. «Όταν άρχισαν να ζωγραφίζουν, 
τους αφήσαμε να επιλέξουν το υλικό που 
τους πήγαινε. Δεν θέλαμε να ζωγραφίσουν

όπως οι άλλοι, θέλαμε να ζωγραφίσουν με 
το δικό τους τρόπο και νομίζω ότι αυτό έχει 
πετύχει» τονίζει.

Είναι θεραπευτική η τέχνη;
Ο κ. Βασιλειάδης πραγματοποίησε δύο 

«έρευνες, μετρώντας τις μέρες νοσηλείας 
πριν από την ενασχόληση των ασθενών με 
την τέχνη και μετά. Τα αποτελέσματα ήταν 
φοβερά. Εντυπωσιάστηκα» αναφέρει, καθώς 
διαπίστωσε ότι είχαν μειωθεί αισθητά οι μέ
ρες νοσηλείας τους. «Δεν έχω κανένα άλλο 
εργαλείο να το αποδείξω και το να πω ότι η 
τέχνη είναι θεραπευτική είναι ασαφές. Αυ
τά που χρησιμοποίησα ήταν αντικειμενικά 
στοιχεία. Γενικώς μπορεί να πει κανείς ότι η 
τέχνη είναι θεραπευτική, αλλά πώς μπορείς 
να το αποδείξεις;» αναρωτιέται. Πάντως, 
στην έκθεση θα έρθουν περίπου πέντε μέλη 
της ομάδας για να παρουσιάσουν τα έργα 
τους και να δείξουν πόσο επωφελήθηκαν 
από την τέχνη. Μεγάλο ενδιαφέρον, όμως, 
δημιουργείται και γύρω από την επίσκεψη 
του προέδρου της Δημοκρατίας στα επικεί
μενα εγκαίνια, Προκοπή Παυλόπουλου, υπό 
την αιγίδα του οποίου αλλά και του Τελλο- 
γλείου τελείται και η συγκεκριμένη έκθεση. 
«Ο πρόεδρος της Δημοκρατίας έχει μεγάλη 
ευαισθησία σε τέτοια πράγματα και θα είναι 
τιμή και για τους καλλιτέχνες και για μένα, 
αλλά και το Τελλόγλειο, να εγκαινιάσει την 
έκθεση αυτή» καταλήγει.
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1  Παν. Αρκουμανέας: Ένας οικονομολόγος με «ιατρική
ποδιά»

Πηγή: ΜΠΑΜ Σελ.: 32 Ημερομηνία
έκδοσης:

06-10-2019

Επιφάνεια: 1098.44 cm² Αρθρογράφος: Κυκλοφορία: 0

Θέματα: ΔΗΜΟΣΙΑ ΥΓΕΙΑ

ΑΠΟΚΛΕΙΣΤΙΚΟ της ΑΛΕΞΙΑΣ ΣΒΩΛΟΥ

Ο ΚΙΚΙΛΙΑΣ ΔΙΟΡΙΖΕΙ ΤΟΝ ΠΑΡΑΛΙΓΟ ΚΟΥΜΠΑΡΟ ΤΟΥ 
ΕΠΙΚΕΦΑΛΗΣ ΤΟΥ ΕΟΔΥ (ΠΡΩΗΝ ΚΕΕΛΠΝΟj

Παν. Αρκουμανέαβ: 'Evas 
οικονομολόγο5 με «ιατρική ποδιά»

ΕΘΝΙΚΟΣ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΣ 
ΔΗΜΟΣΙΑΣ ΥΓΕΙΑΣ

Α
πό μέρα σε μέρα αναμένεται 
η επίσημη ανακοίνωση για την 
τοποθέτηση στη θέση του προέ
δρου του ΕΟΔΥ (πρώην ΚΕΕΛΠΝΟ) του 

οικονομολόγου Παναγιώτη Αρκουμανέα. 
Ο Παναγιώτης Αρκουμανέας έχει σπου
δάσει Οικονομικά, γνωρίζει πολύ κα
λά τα οικονομικά της Υγείας και το χώρο 
της Υγείας και είναι προσωπική επιλο
γή του υπουργού, Βασίλη Κικίλια, με τον 
οποίο διατηρεί και στενή φιλική σχέση. 
Είναι παντρεμένος με τη γνωστή πα- 
ρουσιάστρια δημοσιογράφο Εϋα 
Αντωνοποϋλου και έχει διατελέ- 
σει στο παρελθόν στενός σύμβουλος 
του πρώην υπουργού Υγείας, Νική
τα Κακλαμάνη, στο δήμο Αθηναίων. 
Είναι η πρώτη φορά που πρόεδρος του 
Δ.Σ. του ΕΟΔΥ δεν θα είναι ένας για
τρός αλλά επιστήμονας άλλης ειδικότη
τας και εν προκειμένω οικονομολόγος. 
Η επιλογή και του προέδρου και του 
Δ.Σ του ΕΟΔΥ στο οποίο θα περιλαμ
βάνονται για πρώτη φορά δύο αντι
πρόεδροι, αμφότεροι γιατροί μεγάλου 
επιστημονικού κύρους και πανεπιστη
μιακοί αποτελούν προσωπικές επιλο
γές του υπουργού Υγείας, ο οποίος προ- 
τΐθεται να δώσει μεγάλο βάρος στην 
πρόληψη και να αναβαθμίσει το πρώ
ην ΚΕΕΛΠΝΟ το οποίο συνοδεύεται 
από αρκετές αμαρτωλές ιστορίες. Να 
σημειωθεί ότι ο κ. Κικίλιας έκανε δε
κτές όλες τις παραιτήσεις των μελών του 
ΔΣ του πρώην ΚΕΕΛΠΝΟ που του κα-

Δεν είναι Αίγες οι φήμες που 
θέλουν τον υπουργό Υγείας 
να επιχειρεί να αζιοποιήσει 
πρόσωπα ίου στενού του 
περιΡάΑΑοντος σε θέσεις κλειδιά 
των φορέων που εποπτεύει

τατέθηκαν την περασμένη εβδομάδα. 
Η επίσημη ανακοίνωση ή θα γίνει πιθα
νότατα μετά την ψήφιση του νομοσχεδίου 
ανάπτυξης μέσα στον οποίο περιλαμβά
νεται και η αλλαγή του νομικού πλαισίου 
του ΕΟΔΥ από πρόσωπο δημοσίου γίνει 
σε νομικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου. 
Το νομοσχέδιο θα φέρει προς ψήφι
ση στη Βουλή τις προσεχείς ημέρες ο 
υπουργός Ανάπτυξης, Αδωνις Γεωργιά- 
δης και μόλις ψηφιστεί θα δημιουργη- 
θεΐ ο νέος φορέας με το νέο νομικό κα
θεστώς.

Οι πληροφορίες αναφέρουν 
ότι το νομοσχέδιο θα ψηφιστεί αυ
τή την εβδομάδα. Πάντως, δεν εί
ναι λίγες οι φήμες που θέλουν τον 
υπουργό Υγείας να επιχειρεί να αξιο- 
ποιήσει πρόσωπα του στενού του περι
βάλλοντος σε θέσεις κλειδιά του υπουρ
γείου και των φορέων που εποπτεύει. 
Η νέα ηγεσία της Αριστοτέλους από τη 
στιγμή που ανέλαβε το χαρτοφυλάκιο 
του υπουργείου Υγείας έδωσε το στίγμα 
πως θα μετακινήσει το βάρος την πρόλη
ψη και την αναστήλωση της πρωτοβάθ
μιας υγείας.

Το στοίχημα του ΕΟΔΥ
Ο ρόλος του ΕΟΔΥ σε αυτό το εγ

χείρημα θα είναι καθοριστικός. Σύμ
φωνα με τα στοιχεία που μέχρι τώρα 
έχουν συγκεντρωθεί από έρευνες της 
Εθνικής σχολής Δημόσιας Υγείας εί
ναι ότι στα χρόνια της κρίσης δυστυχώς 
η πρόληψη κατέστη προσωπική υπόθε
ση κάθε πολίτη.

Ως αποτέλεσμα αυτής της κατάστα
σης οι έχοντες και όσοι είναι ανώτερου 
κοινωνικού και οικονομικού επιπέδου 
και μορφωμένοι να εφαρμόζουνε ατο
μικά πια την πρόληψη ενώ οι μη έχο
ντες, λόγω άγνοιας, ανέχειας και άλ
λα σοβαρότερα προβλήματα, όπως το 
να αντιμετωπίζουν καθημερινά ζητή
ματα της επιβίωσης, να μην ασχολού
νται καθόλου.

Ο αναβαθμισμένος ρόλος του ΕΟ- 
ΔΥ αναμένεται να αποτελέσει «κλειδί» 
και στο μεγάλο στοίχημα του υπουργεί
ου Υγείας για την πλήρη, καθολική και 
χωρίς πια κανένα παράθυρο και ανοχή 
εφαρμογή του αντικαπνιστικοϋ νόμου, 
το νομοσχέδιο του οποίου κατατέθηκε 
την περασμένη Παρασκευή στη Βουλή. 
Στο μεταξύ οι καλές και κακές γλώσσες 
ισχυρίζονται ότι ο Παναγιώτης Αρκου
μανέας είχε αρχικά επιλεχθεΐ από τον 
ίδιο το Βασίλη Κικίλια να είναι ο κου
μπάρος του στο γάμο του με την Τζένη 
Μπαλατσινοϋ.

Ωστόσο, αυτό δεν έγινε αλλά η φι
λία παραμένει.
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1  Μια νέα φαρμακευτική πολιτική
Πηγή: ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ Σελ.: 1,8 Ημερομηνία

έκδοσης:
06-10-2019

Επιφάνεια: 600.91 cm² Αρθρογράφος: Κυκλοφορία: 14860

Θέματα: ΔΗΜΟΣΙΑ ΥΓΕΙΑ

ΓΡΑΦΟΥΝ - ΜΙΛΟΥΝ ΣΤΗΝ «Κ»

ΒΑΣΙΛΗΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ
Υπουργός Υγείας

Μια νέα φαρμακευτική 
πολιτική

Σελ.8
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1  Μια νέα φαρμακευτική πολιτική
Πηγή: ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ Σελ.: 1,8 Ημερομηνία

έκδοσης:
06-10-2019

ΑΠΟΨΗ

Μια νέα φαρμακευτική πολιτική
Του ΒΑΣΙΛΗ ΚΙΚΙΛΙΑ*

Η φαρμακευτική πολιτική που σχε
διάζουμε έχει ως πρωταρχικό σκο
πό τη διασφάλιση της πρόσβασης 
των ασθενών σε κάθε απαραίτητο 
φάρμακο, με το χαμηλότερο δυνατό 
κόστος. Αυτό προϋποθέτει μία σει
ρά από ρυθμίσεις για την άρση των 
στρεβλώσεων της προηγούμενης 
περιόδου, οι οποίες έχουν οδηγήσει 
σε άσκοπες επιβαρύνσεις για τους 
ασθενείς, ενώ ταυτόχρονα απειλούν 
την επάρκεια της φαρμακευτικής 
αγοράς και υπονομεύουν τη βιωσι
μότητα του συστήματος φαρμακευ
τικής φροντίδας.

Στο αμέσως προσεχές διάστημα σχε
διάζουμε και εφαρμόζουμε μία σειρά 
μέτρων που αφορούν επιγραμματι
κά τα εξής:

• Διαμόρφωση ρεαλιστικού/λειτουρ- 
γικού συστήματος τιμολόγησης, με 
στόχο τη συγκράτηση της δαπά
νης, τη μείωση της συμμετοκής των 
ασθενών, αλλά και τη βιώσιμη κυ
κλοφορία των οικονομικών φαρμά
κων που αποτελούν σύμμαχο στη 
συνεχή προσπάθεια εξοικονομή
σεων. Στο πλαίσιο αυτό, αναθεω
ρούμε τους κανόνες τιμολόγησης, 
διατηρώντας τα όρια ανατιμολόγη- 
σης για τα φάρμακα με πολύ χαμη
λό Κόστος Ημερήσιας Θεραπείας, 
ενώ παράλληλα επαναφέρουμε τη 
δυνατότητα εθελοντικών μειώσε

ων τιμών, με στόχο την οικονομι
κή ανακούφιση των ασθενών από 
τις πρόσθετες συμμετοχές.

• Μέριμνα για τη διασφάλιση της 
πρόσβασης των ασθενών στην 
πραγματική φαρμακευτική καινο
τομία, η οποία προσθέτει αξία για 
το σύστημα και τον ασθενή. Στο 
πλαίσιο αυτό προχωρούμε στον κα
θορισμό των προτεραιοτήτων και 
στην απλοποίηση των διαδικασι
ών των Επιτροπών Αξιολόγησης 
και Διαπραγμάτευσης, προκειμέ- 
νου να ξεπεραστούν προβλήματα 
και αγκυλώσεις που εμποδίζουν την 
αποτελεσματική λειτουργία τους και 
οδηγούν σε άσκοπες καθυστερήσεις 
στην ένταξη των φαρμάκων σε κα
θεστώς αποζημίωσης. Ταυτόχρονα, 
σχεδιάζουμε την επαναξιολόγηση 
των φαρμάκων της τελευταίας πε
νταετίας, με στόχο τον εξορθολογι- 
σμό της ασφαλιστικής αποζημίωσης 
και την αναβάθμιση της θετικής λί
στας σε αποτελεσματικό εργαλείο 
συγκράτησης της δαπάνης.

• Εμφαση στον έλεγχο του όγκου ιδι
αίτερα των νέων ακριβών θεραπειών, 
με στόχο τη σταδιακή σύγκλιση της 
κατανάλωσης με τους αντίστοιχους 
ευρωπαϊκούς μέσους όρους. Δεν είναι 
δυνατόν, η χώρα μας να εξακολουθεί 
να εμφανίζει την υψηλότερη κατά κε
φαλήν κατανάλωση νέων φαρμάκων 
με προστασία πατέντας, όπως δεν εί
ναι δυνατό να διατηρούμε τη θλιβερή

Οι Λύσεις στα προβλή
ματα του φαρμάκου 
θα προκόψουν μέσα από 
τη συνεργασία με όλους 
τους εμπλεκόμενους - 
συμπεριλαμβανομένων 
των ασθενών.

πρώτη θέση στην άσκοπη κατανάλω
ση αντιβιοτικών. Στο πλαίσιο αυτό 
προχωρούμε στην υλοποίηση των 
regtetr^ για τις ακριβές θεραπείες 
και επιταχύνουμε την ολοκλήρωση 
και ένταξη όλων των πρωτοκόλλων 
στο σύστημα της ηλεκτρονικής συ- 
νταγογράφησης, τα οποία θα έχουν 
δεσμευτικό χαρακτήρα.

• Ενίσχυση των μηχανισμών ελέγ
χου της συνταγογράφησης, ώστε 
να εντοπίζονται έγκαιρα και αποτε
λεσματικά οι τυχόν αδικαιολόγητες 
αποκλίσεις. Παράλληλα, στοχεύουμε 
στην αξιοποίηση του πλούτου των 
δεδομένων της ηλεκτρονικής συ- 
νταγογράφησης, προκειμένου να 
λάβουμε ορθολογικές αποφάσεις και 
να προχωρήσουμε σε στοχευμένες 
παρεμβάσεις για τον καλύτερο έλεγ
χο της δαπάνης, με απόλυτη διαφά
νεια, μακριά από την ισοπεδωτική 
λογική των οριζόντιων μέτρων.

• Σχεδιασμός συστήματος ουσιαστι

κών κινήτρων για την αύξηση της 
χρήσης των γενοσήμων και γενικό
τερα των οικονομικών φαρμάκων, τα 
οποία αποτελούν την πρώτη γραμμή 
θεραπείας ιδιαίτερα σε ό,τι αφορά 
τα χρόνια νοσήματα, ενώ παράλ
ληλα απελευθερώνουν πόρους που 
μπορούν να χρησιμοποιηθούν για 
την αποζημίωση της πραγματικής 
καινοτομίας.

Είναι δεδομένο ότι η διεύρυνση της 
ασφαλιστικής κάλυψης στους ανα
σφάλιστους και σε άλλες ευπαθείς 
ομάδες του πλήθυσμού, συνιστά αυ
τονόητη παρέμβαση για την προστα
σία του κοινωνικού κεφαλαίου και τη 
διατήρηση της συνοκής του κοινωνι
κού ιστού, που έχει δεχθεί τεράστια 
πίεση στα χρόνια της κρίσης. Ομως 
οι παρεμβάσεις αυτές έγιναν χωρίς 
κάποιο σχεδίασμά και, κυρίως, χω
ρίς ανάλογη πρόβλεψη για αύξηση 
των ορίων του φαρμακευτικού προ
ϋπολογισμού. Το γεγονός αυτό, σε 
συνδυασμό με την αδράνεια στην 
εφαρμογή και παρακολούθηση των 
διαθρωτικών μέτρων, την αδυνα
μία ελέγχου της συνταγογράφησης 
και της κατανάλωσης, την απαράδε
κτη ολιγωρία στην λειτουργία των 
Επιτροπών Αξιολόγησης και -κυρί
ως- Διαπραγμάτευσης, έχει σήμερα 
οδηγήσει το clawback σε μη βιώσι
μα επίπεδα.

Ομως, μια ενδεχόμενη κατάρρευση του 
συστήματος φαρμακευτικής φρο

ντίδας θα είχε δραματικές επιπτώ
σεις για όλους - ασφαλισμένους και 
ανασφάλιστους. Με το δεδομένο 
αυτό, στο αμέσως προσεχές διάστη
μα, σκοπεύουμε να καλέσουμε τους 
φορείς της φαρμακευτικής αγοράς 
σε διάλογο προκειμένου να βρούμε 
κοινά αποδεκτές λύσεις ώστε κανέ
νας ανασφάλιστος συμπολίτης μας, 
καμία ευπαθής κοινωνική ομάδα, να 
μη στερηθεί την πρόσβαση σε κάθε 
αναγκαίο φάρμακο.

Παράλληλα, εστιάζουμε στον περιο
ρισμό του clawback, αφενός μέσω 
του εξορθολογισμού και του ελέγχου 
της συνταγογράφησης και αφετέ
ρου μέσω της σύναψης συμφωνιών 
ασφαλιστικής αποζημίωσης έπειτα 
από διαπραγμάτευση για τις ακρι
βές θεραπείες που επιβαρύνουν τη 
δαπάνη. Δεν είναι δυνατό η χώρα 
μας να εξακολουθεί να αποζημιώνει 
ακριβά, θεραπείες που σε άλλες χώ
ρες αποζημιώνονται με χαμηλότερο 
κόστος. Εκτός από τον περιορισμό 
του clawback, εξεάζουμε τρόπους για 
τον δικαιότερο επιμερισμό του στις 
φαρμακευτικές εταιρείες, ώστε καθέ
νας να επιβαρύνεται ανάλογα με την 
αύξηση της δαπάνης που προκαλεί. 
Δεν είναι δυνατό να συνετίσουμε να 
επιβαρύνουμε -μέχρι εξαντλήσεως- 
τα παλαιά οικονομικά φάρμακα με 
το clawback που προκαλούν οι νέες 
ακριβές θεραπείες.

Τελευταίο -αλλά όχι λιγότερο σημα

ντικό- θεωρούμε ότι η φαρμακευτι
κή πολιτική οφείλει να διαθέτει και 
αναπτυξιακό πρόσημο. Δεν είναι 
δυνατόν να παραβλέψουμε την ση
μαντική αναπτυξιακή δυναμική των 
ελλήνικών φαρμακοβιομηχανιών. 
Ακόμη, δεν είναι δυνατό να αφήνου
με αναξιοποίητη την ευκαιρία της δι- 
εκδκήσης μεριδίου στην παγκόσμια 
αγορά των κλινικών μελετών. Στο 
πλαίσιο αυτό νομοθετούμε τη δυνα
τότητα συμψηφισμού του clawback 
με επενδύσεις σε κλινικές μελέτες, 
δαπάνες Ε&Α και παραγωγικές δα
πάνες. Με τον τρόπο αυτό έχουμε τη 
δυνατότητα να μετατρέψουμε -έστω 
μερικώς- το clawback από στρεβλό, 
αντιαναπτυξιακό μέτρο, σε μηχανι
σμό προσέλκυσης επενδύσεων τό
σο από ελλήνικές όσο και από φαρ
μακοβιομηχανίες του εξωτερικού.

Είμαι πεπεισμένος ότι οι λύσεις στα 
προβλήματα του φαρμάκου θα προ
κόψουν μέσα από τη συνεργασία 
και τον ειλικρινή θεσμικό διάλογο 
με όλους τους εμπλεκομένους - συ
μπεριλαμβανομένων των ασθενών. 
Είναι βέβαιο ότι δεν υπάρχουν μαγι
κές συνταγές, όμως θεωρώ ότι έπειτα 
από μία δεκαετία επώδυνων λαθών 
και χαμένων ευκαιριών, γίναμε όλοι 
μας λίγο σοφότεροι, ώστε τουλάχι
στον να μην επαναλάβουμε τα λάθη 
του παρελθόντος.

* 0 κ. Βασίλης Κικίλιας είναι 
υπουργός Υγείας.
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1  Απανωτές οι νίκες κατά του τσιγάρου
Πηγή: ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ Σελ.: 1,29 Ημερομηνία

έκδοσης:
06-10-2019

Επιφάνεια: 920.3 cm² Αρθρογράφος: Κυκλοφορία: 14860

Θέματα: ΔΗΜΟΣΙΑ ΥΓΕΙΑ

Τα «άκαπνα» 
μαγαζιά είναι 
πλέον ο κανόνας
Αντικαπνιστικός νόμος

Με τη διαδικασία του κατεπεί- 
γοντος εκατοντάδες ιδιοκτή
τες εστιατορίων, καφέ κ.λπ. 
δηλώνουν, ενόψει αυστηρών 
ελέγχων και προστίμων, την 
ένταξη των καταστημάτων 
τους στην... άκαπνη ζώνη, 
ακολουθώντας και το παρά
δειγμα του καφεπαντοπωλεί- 
ου «Ο Λεωνίδας» σε ορεινό 
χωριό των Ιωαννίνων. Στα ια
τρεία διακοπής καπνίσματος 
καταγράφεται υψηλη επισκε- 
ψιμότητα, ενώ ειδικοί μιλούν 
στην «Κ» για τα πιο αξιόπιστα 
βήματα απεξάρτησης κατό
πιν οδηγιών ειδικών. Σελ. 29
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1  Απανωτές οι νίκες κατά του τσιγάρου
Πηγή: ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ Σελ.: 1,29 Ημερομηνία

έκδοσης:
06-10-2019

Απανωτές οι νίκες κατά του τσιγάρου
Αυξάνονται οι πολίτες που επιθυμούν να το σταματήσουν και τα καταστήματα που το απαγορεύουν πλήρως

Της ΠΕΝΝΥΣ ΜΠΟΥΛΟΥΤΖΑ

Τις πρώτες εμφατικές αλλαγές προς 
μια Ελλάδα χωρίς καπνό από τσι
γάρο φαίνεται ότι πετυχαίνει η νέα 
απόπειρα της πολιτείας για επί της 
ουσίας εφαρμογή του αντικαπνιστι- 
κοϋ νόμου. Μπορεί ακόμη να μην 
έχουν ξεκινήσει οι αυστηροί έλεγ
χοι για την τήρηση της απαγόρευ
σης του καπνίσματος σε κλειστούς 
δημόσιους χώρους, ωστόσο ήδη η 
ανταπόκριση των πολιτών για δι
ακοπή του καπνίσματος φαίνεται 
να ανακινείται, ενώ όλο και περισ
σότερα καταστήματα «δηλώνουν 
άκαπνα»· ακολουθώντας το παρά
δειγμα του καφεπαντοπωλείου «Ο 
Λεωνίδας», ορεινού χωριού των Ιω- 
αννίνων, το οποίο -σε πείσμα της 
ελληνικής λογικής- απαγόρευσε το 
κάπνισμα στο εσωτερικό του.

Το στοίχημα για την κυβέρνη
ση είναι πλέον να μη διαψεύσει 
τις ελπίδες της πλειονότητας των 
Ελλήνων που θέλουν τη χώρα να 
συγκαταλέγεται στις πολιτισμένες, 
όπου οι πολίτες σέβονται το δικαίω
μα των άλλων για περιβάλλον ελεύ
θερο από καπνό.

«Το τελευταίο διάστημα υπάρχει 
μια ανακίνηση του ενδιαφέροντος 
για διακοπή του καπνίσματος. Αυ
τό το βλέπουμε στο δικό μας νοσο
κομείο ακόμα και από τους ίδιους 
τους γιατρούς και το προσωπικό, 
που με την ευκαιρία της εφαρμο
γής του νόμου ενδιαφέρονται να 
το κόψουν», σημειώνει στην «Κ» 
η κ. Παρασκευή Κατσαούνου, επί
κουρος καθηγήτρια Πνευμονολο- 
γίας ΕΚΠΑ, υπεύθυνη του Ιατρείου 
Διακοπής Καπνίσματος στο νοσο
κομείο Ευαγγελισμός και πρώην 
πρόεδρος της Ομάδας Διακοπής 
Καπνίσματος της Ευρωπαϊκής και 
της Ελληνικής Πνευμονολογικής 
Εταιρείας.

Οπως αναφέρει, «πριν από δέκα 
χρόνια, όταν ψηφίστηκε για πρώτη 
φορά η καθολική απαγόρευση του 
καπνίσματος σε κλειστούς χώρους, 
υπήρξε έντονη κινητοποίηση από 
καπνιστές για να απαλλαγούν από 
τη σηνήθειά τους, όπως διεφάνη 
από την κίνηση στα ιατρεία διακο
πής καπνίσματος. Αυτή, έπειτα από 
λίγο, μαζί με την αδυναμία εφαρ
μογής του νόμου, ατόνησε και σχε
δόν πάγωσε τα 2-3 πρώτα χρόνια 
της κρίσης. Μετά απέκτησε ξανά

Η νέα απόπειρα 
της πολιτείας για επί 
της ουσίας εφαρμογή 
του νόμου έχει 
αποτελέσματα πριν 
καν αρχίσει η αυστηρή 
εφαρμογή του.

ένα σταθερό ενδιαφέρον, το οποίο 
εμπειρικά μπορούμε να πούμε ότι 
αυξήθηκε το τελευταίο διάστημα».

Σύμφωνα με την κ. Κατσαούνου, 
αυτό το ενδιαφέρον δυστυχώς δεν 
είναι επικεντρωμένο σωστά. Εκεί
νο που λείπει είναι η ενημέρωση 
ότι μπορεί κάποιος να κόψει το κά
πνισμα με επιτυχία και ασφάλεια 
στα ιατρεία διακοπής καπνίσμα
τος που υπάρχουν σε νοσοκομεία 
ανά τη χώρα. Το αποτέλεσμα της 
έλλειψης ενημέρωσης είναι να κα
ταφεύγουν πολλοί σε μη ασφαλείς

λύσεις, όπως είναι το ηλεκτρονικό 
ή το θερμαινόμενο τσιγάρο. Συνολι
κά στην Ελλάδα υπάρχουν αυτή τη 
στιγμή 33 πιστοποιημένα από την 
Ελληνική Πνευμονολογική Εται
ρεία ιατρεία διακοπής καπνίσματος 
στο ΕΣΥ, τα στοιχεία επικοινωνίας 
των οποίων μπορεί να βρει κάποιος 
στην ιστοσελίδα www.denkapnizo. 
org της Ελληνικής Πνευμονολογι- 
κής Εταιρείας.

Το ποσοστό επιτυχίας στα ια
τρεία είναι περίπου στο 35%-40%, 
έναντι μόλις 3% όσων επυίειρήσουν 
να το κόψουν μόνοι τους. Στα πε
ρισσότερα η αναμονή για να ξεκι
νήσει η θεραπεία σωματικής και 
συμπεριφορικής απεξάρτησης δεν 
ξεπερνά τους δύο μήνες.

Η θεραπεία απαιτεί εβδομαδιαί
ες επισκέψεις στο ιατρείο για τον 
πρώτο μήνα και μετά επισκέψεις 
στους τρεις μήνες -όταν, δηλα
δή, διακόπτεται η φαρμακευτική 
αγωγή-, στους έξι μήνες και στον 
ένα χρόνο.

Σύμφωνα με την κ. Κατσαούνου, 
το κόστος της φαρμακευτικής αγω
γής, η οποία δεν καλύπτεται προς 
το παρόν από τον ΕΟΠΥΥ, υπολο
γίζεται στα 250 ευρώ τον μήνα, δα
πάνη την οποία ο πρώην καπνιστής 
θα αποσβέσει γρήγορα, αφού δεν 
θα αγοράζει τσιγάρα.

Ο κόσμοβ προσαρμόζεται
Σημάδια ωριμότητας για την 

αποδοχή της απαγόρευσης του κα
πνίσματος σε κλειστούς χώρους 
δείχνουν και πολλοί πολίτες που 
επισκέπτονται «άκαπνα» καταστή
ματα. «Ο κόσμος σε μεγάλο ποσο
στό φαίνεται να προσαρμόζεται 
στην ιδέα ότι μπορεί να πάει σε ένα 
κατάστημα όπου δεν επιτρέπεται 
το κάπνισμα. Στην αρχή έπρεπε να 
το λέμε συνέχεια ότι απαγορεύεται 
το κάπνισμα, ήμασταν αυστηροί, 
οπότε και πέρασε στους πελάτες 
μας. Πλέον έρχονται πολλοί καπνι
στές, που τους είναι πολύ εύκολο 
να βγουν έξω για να καπνίσουν,

όπως σημβαίνει παντού στον υπό
λοιπο κόσμο», αναφέρει στην «Κ» ο 
Γιώργος, μέλος μιας ομάδας φίλων 
που λειτουργούν καφέ - βιβλιοπω
λείο στην περιοκή της Ακρόπολης 
το οποίο εφαρμόζει τον νόμο. Οπως 
σημειώνει, «από όσους θα έρθουν 
και θα ζητήσουν να καπγιαουν, εν
νέα στους δέκα θα συμμορφωθούν 
και μάλιστα θα ζητήσουν και σηγ- 
γνώμη. Υπάρχουν και περιπτώσεις 
που μπορεί να ενοχληθούν ή να 
τους φανεί “ελιτίστικο” ή ακόμα και 
να φύγουν. Πολύ σπάνια, όμως».

Το συγκεκριμένο καφέ είναι ένα 
εκ των 477 καταστημάτων υγειο
νομικού ενδιαφέροντος που βρί
σκονται στη λίστα του πκήρηος. 
gr, μια πρωτοβουλία που ξεκίνησε 
τον Σεπτέμβριο του 2017 σε μια 
προσπάθεια να δώσει σε μη κα
πνιστές πληροφορίες για το ποΰ 
μπορούν να διασκεδάσουν χωρίς 
να υποφέρουν από τον καπνό των 
άλλων. Η λίστα του akapnos.gr αυ
ξάνει διαρκώς. «Περίπου 170 κα

ταστήματα έχουν προστεθεί τον 
τελευταίο χρόνο, ενώ, ειδικά τις 
τελευταίες δύο εβδομάδες, έχουν 
πληθύνει οι αναφορές που λαμβά
νουμε για καταστήματα που δηλώ
νουν ότι απαγορεύουν το κάπνισμα 
εντός των χώρων τους», σημειώνει 
στην «Κ» ο εμπνευστής της πρωτο
βουλίας, σχεδιαστής σηστημάτων 
κυβερνοασφάλειας και μέλος της 
Επιτροπής Εμπειρογνωμόνων για 
τον Ελεγχο του Καπνίσματος, που 
συνέστησε πρόσφατα το υπουρ
γείο Υγείας, Γιώργος Μπαλαφοΰ- 
της. Αυτή τη στιγμή περίπου 800 
καταστήματα είναι σε «αναμονή» 
για να μπουν στη λίστα. Πρόκειται 
για καταστήματα που είτε πελάτες 
τους είτε οι ίδιοι οι διαχειριστές 
τους έχουν αναφέρει ότι δεν επι
τρέπουν το κάπνισμα ή το άτμισμα 
στους εσωτερικούς τους χώρους. Οι 
δέκα εθελοντές του akapnos.gr θα 
διερευνήσουν ηλεκτρονικά, μέσω 
αξιολογήσεων σε μέσα κοινωνι
κής δικτύωσης, φωτογραφίες που 
υπάρχουν από το εσωτερικό των 
χώρων κ.λπ., με επισκέψεις τους 
στον χώρο και με επικοινωνία με 
τους ιδιοκτήτες.

Αναφορικά με το ποια καταστή
ματα συνήθως εφαρμόζουν το κά
πνισμα, τη μεγαλύτερη πιθανότητα 
έχουν τα wine bare, ακολουθούν τα 
ζαχαροπλαστεία και μετά τα ακρι
βά εστιατόρια. «Υπάρχουν και εξαι
ρέσεις», λέει η Αμαλία και σηνεχί- 
ζει: «Η αγαπημένη μου διερεύνηση 
ήταν ένα καφενείο σε χωριό κοντά 
στα Γιάννενα. Στην αρχή θεώρησα 
ότι δεν υπάρχει περίπτωση ούτε 
μία στο εκατομμύριο να είναι άκα
πνο. Είναι το κλασικό καφενείο - 
παντοπωλείο του χωριού. Εντέλει, 
από έρευνα και ερωτήσεις που έκα
να σε γνωστούς μου που ζουν στην 
περιοχή, αποδείχθηκε ότι όντως 
είναι άκαπνο».

«Είναι τιμή για εμάς τα κατα
στήματα να θέλουν να μπουν στη 
λίστα. Αλλά και γι’ αυτούς είναι μια 
αναγνώριση το ότι τόλμησαν και 
απαγόρευσαν το κάπνισμα πριν 
εφαρμοστεί ο νόμος», επισημαί
νει ο κ. Μπαλαφούτης. Και κατα
λήγει: «Πιστεύω ότι όσο πιο πολ
λά καταστήματα έχει η λίστα τόσο 
πιο χρήσιμη θα είναι. Τουλάχιστον 
έως ότου φτάσει η στιγμή που όλα 
θα είναι άκαπνα και έτσι η λίστα 
δεν θα έχει πλέον λόγο ύπαρξης».
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1  Το DNA δεν αλλάζει...
Πηγή: ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ Σελ.: 24 Ημερομηνία

έκδοσης:
06-10-2019

Επιφάνεια: 370.14 cm² Αρθρογράφος: Κυκλοφορία: 14860

Θέματα: ΔΗΜΟΣΙΑ ΥΓΕΙΑ

To DNA δεν αλλάζει...
Του ΑΓΓΕΛΟΥ ΣΤΑΓΚΟΥ

Ε
ίναι σαφές ότι όσοι έδιναν 
πιθανότητες στη μετάλλα
ξη του Αλέξη Τσίπρα και του 
ΣΥΡΙΖΑ μετά τις εκλογές διαψεύ- 

στηκαν οικτρά από τα γεγονό
τα. Υπέθεταν ότι η κυβερνητική 
πορεία του τέως πρωθυπουργού 
και του κόμματός του μέσα στο 
«σύστημα», η συνθηκολόγη
ση έως υποταγή στις επιταγές 
των Ευρωπαίων -προκειμένου 
να εξασφαλίσει την ανοχή τους 
στην αντιμεταρρυθμιστική και 
απολύτως λαϊκιστική πολιτική 
τους στο εσωτερικό της χώρας- 
σε συνδυασμό με την απόρριψη 
από το εκλογικό σώμα του ύφους 
και του ήθους που επέδειξαν, θα 
τους οδηγούσαν αναγκαστικά 
στη μεταμόρφωσή τους προς το 
σοβαρότερο ως αντιπολίτευση.

Προφανώς, αυτοί οι αγαθοί 
πολίτες και αναλυτές δεν είδαν 
ότι ο άκρατος λαϊκισμός, η ασυ
νέπεια, το θράσος και η ασυναρ
τησία είναι βασικά συστατικά 
του DNA τόσο του αρχηγού και 
των στενών συνεργατών του όσο 
και του ΣΥΡΙΖΑ ως κόμματος συ
νολικά. Δεν κατάλαβαν επίσης 
ότι μέρος της στρατηγικής τους 
ήταν η ναρκοθέτηση του πεδίου 
για να μην μπορεί να προχωρή
σει η επόμενη κυβέρνηση. Κυρί
ως, δε, δεν έλαβαν υπ’ όψιν τους 
ότι το 31,5% των πολιτών που 
ψήφισαν στις τελευταίες εκλο
γές επιβράβευσε ουσιαστικά τον 
Αλ. Τσίπρα και το κόμμα του για

τη συμπεριφορά και τις επιλο
γές τους, για όσα είπε και έκανε, 
όπως τα είπε και τα έκανε, για 
αυτό που είναι, τέλος πάντων.

Επομένως, ήταν αναμενόμενο 
το πρόσωπο που δείχνουν τώρα 
Τσίπρας και ΣΥΡΙΖΑ από τα έδρα
να της αξιωματικής αντιπολίτευ
σης και κανείς δεν δικαιούται να 
εκπλήσσεται. Είναι μέσα στην 
κανονικότητά τους τη μια μέρα

Ο κ. Τσίπρας 
και ο ΣΥΡΙΖΑ 
κατάφεραν το αδια
νόητο να κρυφτούν 
πίσω από το «παρών» 
όταν οι συμβάσεις 
που οι ίδιοι υπέγραφαν 
ως κυβέρνηση ήλθαν 
για κύρωση στη Βουλή.

να αντιδρούν επειδή η Νέα Δη
μοκρατία δεν συμπεριέλαβε τον 
Αλ. Τσίπρα μαζί με τον Δ. Παπαγ- 
γελόπουλο στην Προανακριτική 
της Βουλής για όλα όσα έγιναν 
σχετικά με τη Νοναιτίς, διακη
ρύσσοντας ότι δεν έχουν τίπο
τα να φοβηθούν, και την άλλη 
μέρα να καταψηφίζουν τη σύ
στασή της.

Οταν μάλιστα στελέχη τους 
όπως ο Γ. Κατρούγκαλος και η

Θεανώ Φωτίου έφθασαν στο ση
μείο να «προβοκάρουν» με δη
λώσεις του τύπου «αποκλείεται 
να ενεργούσε ο Δ. Παπαγγελό- 
πουλος χωρίς τη γνώση και τη 
συγκατάθεση του Αλ. Τσίπρα», 
μήπως και οι νεοδημοκράτες κά
νουν το λάθος να περιλάβουν και 
τον αρχηγό τους στη διερεύνηση 
της προανακριτικής επιτροπής.

Οπως θα ήταν αδιανόητο για 
την πραγματική φύση του Αλ. 
Τσίπρα και του ΣΥΡΙΖΑ να μη 
σπεύσουν αμέσως ο Αλ. Χαρί- 
τσης και ιδιαίτερα η Ρένα Δού
ρου, με το γνωστό «νταηλίδικο» 
στυλ αυτή, να επιτεθούν στον 
Κυρ. Μητσοτάκη επειδή στη Γε
νική Συνέλευση του ΟΗΕ απέδω
σε την τραγωδία στο Μάτι στην 
κλιματική αλλαγή.

Προσπαθώντας να αποσεί
σουν τις ευθύνες της διακυβέρ
νησής τους, ενώ η κριτική που 
τους ασκήθηκε ήταν για την 
άθλια λειτουργικά και κυριολε
κτικά επαίσχυντη επικοινωνια- 
κά διαχείριση της συγκεκριμένης 
κρίσης. Αλλά ποιος έχασε την αι
δώ για να τη βρει η Ρένα Δούρου.

Οι πιο κραυγαλέες όμως απο
δείξεις ότι Αλ. Τσίπρας και ΣΥ- 
ΡΙΖΑ στο σύνολό του δεν έχουν 
ούτε τη βούληση, αλλά ούτε και 
την ικανότητα να αλλάξουν, εί
ναι η στάση τους κατά την κύρω
ση των συμβάσεων για έρευνες 
και εκμετάλλευση υδρογοναν
θράκων σε περιοχές του Ιονίου

και της Κρήτης, καθώς και όσα 
λένε τώρα για το μεταναστευτι- 
κό-προσφυγικό.

Στην πρώτη περίπτωση, έκα
ναν ακόμη μία «κωλοτούμπα» και 
πέτυχαν το πραγματικά αδιανό
ητο να κρυφτούν πίσω από το 
«παρών» όταν οι συμβάσεις που 
οι ίδιοι υπέγραψαν ως κυβέρνη
ση ήλθαν για κύρωση στη Βου
λή. Μάλλον για να δείξουν περι
βαλλοντική ευαισθησία, αφού οι 
Πράσινοι είναι σε άνοδο απαντα
χού της Ευρώπης.

Στη δεύτερη περίπτωση, δεί
χνουν ότι παραμένει ισχυρό το 
«προσόν» της θρασύτητας που 
τους διακρίνει, βγάζοντας γλώσ
σα και ασκώντας δριμεία κριτική 
στην κυβέρνηση για το οξύτατο 
πρόβλημα που αντιμετωπίζει. 
Πρόβλημα το οποίο η κυβέρνηση 
ΣΥΡΑΝΕΛ διαχειρίστηκε με τον 
πιο αναποτελεσματικό, βλακώδη, 
απάνθρωπο και εξαιρετικά ύπο
πτο (από πολλές απόψεις) τρόπο.

Αβίαστο συμπέρασμα: Ο Αλ. 
Τσίπρας και ο ΣΥΡΙΖΑ δεν έχουν 
ούτε τη θέληση ούτε τη δυνατό
τητα να αλλάξουν. Αν άλλαζαν, 
ο μεν αρχηγός δεν θα ήταν ο 
γνωστός Αλ. Τσίπρας, που ακό
μη διαλαλεί με τα δικά του αγ
γλικά ότι παραμένει αντίπαλος 
του κατεστημένου, ο δε ΣΥΡΙ- 
ΖΑ θα ήταν ένα άλλο κόμμα. 
Το οποίο ίσως να μην ήταν του 
«γούστου» του 31,5% των Ελλή
νων ψηφοφόρων!



13;ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ

1  ΙΟΣ ΤΟΥ ΔΥΤΙΚΟΥ ΝΕΙΛΟΥ: Νέα κρούσματα μήνα
Οκτώβριο

Πηγή: ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ Σελ.: 28 Ημερομηνία
έκδοσης:

06-10-2019

Επιφάνεια: 57.78 cm² Αρθρογράφος: Κυκλοφορία: 14860

Θέματα: ΔΗΜΟΣΙΑ ΥΓΕΙΑ

ΙΟΣ ΤΟΥ ΔΥΤΙΚΟΥ ΝΕΙΛΟΥ

Νέα κρούσματα 
μήνα Οκτώβριο
Συνεχίζεται η καταγραφή θανα
τηφόρων κρουσμάτων του ιού του 
Δυτικού Νείλου, ο οποίος παραμέ

νει «ενεργός» σε αρκετές περιοχές 
της χώρας μας. Από τις αρχές ίου 
καλοκαιριού έως χώρα έχουν δηλω
θεί στον Εθνικό Οργανισμό Δημόσιατ 
Υγείας 217 κρούσματα λοίμωξης από 
τον ιό του Δυτικού Νείλου, εκ των 
οποίων το 135 ήταν σοβαρά αφού οι 
ασθενείς εμφάνισαν συμπτώματα 
στο κεντρικό νευρικό σύστημα, ενώ 
έχουν κατογραφεί και 29 θάνατοι 
ασθενών. Την τελευταία εβδομάδα 
της καταγραφής δηλώθηκαν τέσσε
ρα νέα περιστατικά και ένας 00varoc 
ενώ έως και την περασμένη Πέμπτη, 
οκτώ ασθενείς νοσηλεύονταν, εκ τω 
οποίων οι έξι σε Μονάδα Εντατικής 
θεραπείας. Με αυτά το δεδομένα, 
οι ειδικοί επιστήμονες συστήνουν 
στους πολίτες να λαμβάνουν το κα
τάλληλα μέτρα προστασίας, τουλάχι
στον όσο... υπάρχουν κουνούπια.
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1  ΝΟΣΟΚΟΜΕΙΑ Ανακατανομή πόρων με βάση την
επισκεψιμότητα

Πηγή: ΑΝΕΞΑΡΤΗΤΟΣ ΤΗΣ
ΗΠΕΙΡΟΥ

Σελ.: 1,3 Ημερομηνία
έκδοσης:

05-10-2019

Επιφάνεια: 884.02 cm² Αρθρογράφος: Κυκλοφορία: 0

Θέματα: ΔΗΜΟΣΙΑ ΥΓΕΙΑ

/ Η νέα διοίκηση της 6ης 
ΥΠΕ, θέτει σε προτεραιότητα 
την αντιμετώπιση 
των προβλημάτων 
των δομών υγείας 
στην Ήπειρο
✓ Κυρίαρχο ζήτημα και 
η κάλυψη των κενών 
θέσεων ιατρικού και 
νοσηλευτικού προσωπικού

Αναλυτικό ρεπορτάζ στη σελ. 3

ΝΟΣΟΚΟΜΕΙΑ
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1  ΝΟΣΟΚΟΜΕΙΑ Ανακατανομή πόρων με βάση την επισκεψιμότητα
Πηγή: ΑΝΕΞΑΡΤΗΤΟΣ ΤΗΣ

ΗΠΕΙΡΟΥ
Σελ.: 1,3 Ημερομηνία

έκδοσης:
05-10-2019

ΝΟΣΟΚΟΜΕΙΑ

Ανακατανομή πόρων με βάση την επισκεψιμότητα
Η νέα διοίκηση της 6ης ΥΠΕ, θέτει σε προτεραιότητα την αντιμετώπιση των προβλημάτων 
των δομών υγείας στην Ήπειρο - Κυρίαρχο ζήτημα και η κάλυψη των κενών θέσεων 
ιατρικού και νοσηλευτικού προσωπικού ■

Σε προτεραιότητα φέρνει η νέα δι
οίκηση της 6ης ΥΠΕ, τα προβλήματα 
που αντιμετωπίζουν οι δομές υγείας 
στην Ήπειρο, όπως αυτό αποδεί
χθηκε, μετά και την χθεσινή επί
σκεψη στα Γιάννενα, του νέου Διοι
κητή, Ιωάννη Καρβέλη.

Ο κ. Καρβέλης, περιόδευσε με δο
μές υγείας σε Γιάννενα και Θεσπρωτία, 
με στόχο να έχει αρχικά μια γενική ενη
μέρωση για μια σειρά από ζητήματα 
που απασχολούν τις δομές, αλλά πα
ράλληλα, ενημερώθηκε και πιο ειδικά 
για συγκεκριμένα θέματα.

Ο διοικητής της 6ης ΥΠΕ ολοκλη
ρώνοντας το μεσημέρι της Παρα
σκευής τις επισκέψεις του στα νοσο
κομεία Φιλιατών και Ιωαννίνων, από το 
νοσοκομείο Χατζηκώστα έδωσε το 
στίγμα των προθέσεων της ΥΠΕ αλλά 
και της ηγεσίας του υπουργείου 
Υγείας για την ανακατανομή των ετή
σιων επιχορηγήσεων στις τριτοβάθμιες 
δομές υγείας της χώρας.

Άλλωστε, σύμφωνα με το ρεπορτάζ, 
οι διοικήσεις των τελευταίων ετών των 
νοσοκομείων της περιοχής, έχουν ζη
τήσει ουκ ολίγες φορές την αύξηση 
του προϋπολογισμού, γιατί απευθύνο
νται σε μία μεγάλη περιοχή αναφοράς, 
εξυπηρετώντας εκατοντάδες χιλιάδες 
ασθενείς από μία τεράστια γεωγρα
φική περιοχή εντός και εκτός Ελλάδας.

Ο κ. Καρβέλης απαντώντας σε σχε
τική ερώτηση τόνισε πως αποτελεί εκ
πεφρασμένη απόφαση της ηγεσίας 
του υπουργείου η ανακατανομή των 
πόρων στα νοσοκομεία σύμφωνα με τα

στοιχεία που έχει ζητηθεί να αποστεί- 
λουν και τα οποία αναφέρονται στους 
δείκτες αποδοτικότητας και επισκεψι- 
μότητας.

Ο κ. Καρβέλης συναντήθηκε διαδο
χικά με τις διοικήσεις των νοσοκομείων 
Φιλιατών, ΠΓΝΙ και Χατζηκώστα και 
αργά το μεσημέρι σε δηλώσεις που 
έκανε στα τοπικά μέσα έδωσε απαντή
σεις και για επιμέρους ζητήματα που 
αφορούν ειδικά τα νοσοκομεία των Ιω
αννίνων.

Το μείζον ζήτημα
Το πιο σημαντικό ίσως ζήτημα είναι 

φυσικά η κάλυψη των κενών σε θέσεις 
ιατρικού και νοσηλευτικού προσωπι
κού και με τις προκηρύξεις που βρί

σκονται ήδη «στον αέρα» από το 
υπουργείο και με εκείνες που θα απο
φασίσουν από κοινού το συμβούλιο 
κρίσης της ΥΠΕ και οι διοικητές των 
νοσοκομείων.

«Στόχος μας είναι η ενίσχυση του 
στελεχιακού δυναμικού, ώστε να λει
τουργούν σε πλήρη απόδοση όλες οι 
κλίνες σε όλες τις κλινικές. Βασική μας 
προτεραιότητα να μην υπάρχει ούτε 
ένα κρεβάτι κλειστό σε ΜΕΘ και να δο
θεί βαρύτητα στις ΜΑΦ», σημείωσε αρ
χικά για να προσθέσει ότι η στελέχωση 
της ΜΑΦ στο ΠΓΝΙ αποτέλεσε αντικεί
μενο συζήτησης με τη διοίκηση του νο
σοκομείου και δόθηκε η δέσμευση ότι 
θα προχωρήσει άμεσα η πρόσληψη

του δυναμικού.
Επίσκεψη 

στο «Χατζηκώστα»
Από την άλλη, κατά την επίσκεψη 

του Διοικητή της 6ης ΥΠΕ, στο νοσο
κομείο «Χατζηκώστα» συζητήθηκε η 
ενίσχυση της Καρδιολογικής Κλινικής 
με τον κ. Καρβέλη να τονίζει πως το 
αργότερο σε διάστημα τριών μηνών θα 
έχουν αντιμετωπιστεί τα προβλήματα 
και θα έχουν καλυφθεί οι ελλείψεις.

Απαντώντας τέλος σε ερώτηση για 
το εάν το υπουργείο εκτιμά ότι βρίσκε
ται σε καλό δρόμο η οριστική επίλυση 
ενός φαινομένου με ιατρούς που κα
λούνται να κάνουν εφημερίες σε πε

ρισσότερα από ένα νοσοκομεία της ευ
ρύτερης περιφέρειας, ο κ. Καρβέλης 
τόνισε πως για να επιτευχθεί αυτό 
απαιτείται ένας εθνικός σχεδιασμός 
που θα αποδίδει κυρίαρχο ρόλο στην 
πρωτοβάθμια φροντίδα υγείας.

Τέλος, με αφορμή την επικείμενη 
έναρξη λειτουργίας του Πολυδύναμου 
Κέντρου στο «Χατζηκώστα», που λόγω 
των εξελίξεων με την Πράξη Νομοθε
τικού Περιεχομένου για το ΚΕΘΕΑ εν
δέχεται να καθυστερήσει, ο διοικητής 
της 6ης ΥΠΕ περιορίστηκε μόνο να πει 
πως ζήτησε τον πλήρη φάκελο από τη 
διοίκηση του νοσοκομείου, ώστε το 
Πολυδύναμο να τεθεί σύντομα σε 
πλήρη λειτουργία.
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1  Ξεκινάει το πρόγραμμα καταπολέμησης της Λύσσας
Πηγή: ΕΛΕΥΘΕΡΙΑ ΤΗΣ

ΗΠΕΙΡΟΥ
Σελ.: 7 Ημερομηνία

έκδοσης:
05-10-2019

Επιφάνεια: 268.51 cm² Αρθρογράφος: Κυκλοφορία: 0

Θέματα: ΔΗΜΟΣΙΑ ΥΓΕΙΑ

Ξεκινάει to πρόγραμμα καταπολέμησης της Λύσσας
Από τον Οκτώβριο η 11η εμβολιακή εκστρατείας των αλεπούδων

Τ
ο Τμήμα Ζωοανθρωπονόσων της Διεύθυνσης Υγείας των 
Ζώων της Γενικής Διεύθυνσης Κτηνιατρικής του Υπουργείου 
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίμων ενημερώνει τους πο
λίτες ότι για την αντιμετώπιση της λύσσας στα ζώα και την προ

στασία της υγείας του ανθρώπου, η χώρα μας εφαρμόζει πρό
γραμμα δύο εμβολιαστικών εκστρατειών, ετησίως, κατά την 
άνοιξη και το φθινόπωρο με εναέριες ρίψεις εμβολίων δολω
μάτων.

Μετά την επανεμφάνιση των κρουσμάτων λύσσας στα ζώα 
της χώρας μας το 2012 και μέχρι την τελευταία επιβεβαίωση 
του νοσήματος το Μάιο του 2014, συνολικά 48 κρούσματα 
έχουν εμφανιστεί (40 σε αλεπούδες, 5 σε σκυλιά, 2 σε βοοειδή 
και 1 σε γάτα).

Αυτό το φθινόπωρο και με τη συνδρομή των αρμόδιων περι
φερειακών κτηνιατρικών αρχών της χώρας, από τις αρχές Οκτω
βρίου έως και τα μέσα του Νοεμβρίου, λαμβάνοντας υπόψη τις 
επικρατούσες καιρικές συνθήκες, θα επα- 
ναληφθούν οι εμβολιασμοί των αλεπού
δων με εναέριες ρίψεις εμβολίων δολω
μάτων. Τα εμβόλια που θα χρησιμοποιη
θούν περιέχουν ζωντανό ιό ελαττωμένης 
λοιμογόνου δύναμης και απαγορεύεται 
οποιαδήποτε επαφή με αυτά. Σε περί
πτωση τυχαίας επαφής πρέπει να αναζη- 
τείται αμέσως ιατρική βοήθεια.

Οι εναέριες ρίψεις των εμβολίων δολω
μάτων θα πραγματοποιηθούν σε 24 Περι
φερειακές Ενότητες (Θεσσαλονίκης, Χαλ
κιδικής, Κιλκίς, Σερρών, Πέλλας, Ημαθίας,
Πιερίας, Κοζάνης, Γρεβενών, Καστοριάς,

Φλώρινας, Ιωαννίνων, Λάρισας, Τρικάλων, Καρδίτσας, Άρτας, 
Ροδόπης, Ξάνθης, Έβρου, Καβάλας, Δράμας και περιοχές των 
ΠΕ Ευρυτανίας, Πρεβέζης και Αιτωλοακαρνανίας).

Το Τμήμα Ζωοανθρωπονόσων της Διεύθυνσης Υγείας των 
Ζώων της Γενικής Διεύθυνσης Κτηνιατρικής του ΥπΑΑΤ ενημε
ρώνει τους ιδιοκτήτες ζώων συντροφιάς (σκύλων και γατών) 
ότι ο εμβολιασμός των ζώων τους από κτηνίατρο, για προστα
σία έναντι του ιού της Λύσσας είναι υποχρεωτικός. Επανάληψη 
χορήγησης του εμβολίου από τον κτηνίατρο, γίνεται βάσει της 
διάρκειας ανοσίας που παρέχει το κάθε εμβολιαστικό σκεύα
σμα, πληροφορία που παρέχεται από την παρασκευάστρια εται
ρία. Παράλληλα, τονίζεται στους πολίτες, η σημασία της ενη
μέρωσης των κτηνιατρικών/δασικών υπηρεσιών και των θηρο- 
φυλακών σε περίπτωση ανεύρεσης νεκρών ζώων ευαίσθητων 
στον ιό της Λύσσας (όλα τα θερμόαιμα ζώα) ή ανεύρεσης ζώων 
τα οποία εμφανίζουν συμπεριφορά ύποπτη για λύσσα (λυσ

σύποπτα).
Επισημαίνεται ότι, πρωταρχικός για τον 

έλεγχο και την καταπολέμηση της Λύσσας 
στη χώρα μας, είναι ο ρόλος των κτηνια
τρικών υπηρεσιών της χώρας, καθώς και 
των θηροφυλάκων και των κυνηγών, που 
συμμετέχουν ενεργά στο Πρόγραμμα Επι
τήρησης και Καταπολέμησης της Λύσσας 
στην Ελλάδα.

Πληροφορίες για το νόσημα είναι δια
θέσιμες στην ιστοσελίδα του Υπουργείου 
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίμων: Πολί- 
της-> Νοσήματα που μεταδίδονται από τα 
ζώα στον άνθρωπο-> Λύσσα».
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1  Ειδήσεις από την Περιφέρεια
Πηγή: ΜΑΚΕΔΟΝΙΑ ΤΗΣ

ΚΥΡΙΑΚΗΣ
Σελ.: 72-73 Ημερομηνία

έκδοσης:
06-10-2019

Επιφάνεια: 513.2 cm² Αρθρογράφος: Κυκλοφορία: 1200

Θέματα: ΔΗΜΟΣΙΑ ΥΓΕΙΑ, ΠΟΕΔΗΝ

Δωρεά απινιδωτών από 
τη δημοτική επιχείρηση 
Λουτρών Αριδαίας
Στη δωρεά δύο απινιδωτών, που θα 
τοποθετηθούν στο δημοτικό αθλητικό 
κέντρο Αριδαίας και στο αστυνομικό τμήμα 
προχώρησε η δημοτική επιχείρηση των 
Λουτρών. Τα μηχανήματα αυτά θα είναι 
διαθέσιμα για τους πολίτες, ενώ αναμένεται 
η διοργάνωση ενημερωτικών σεμιναρίων 
για τη χρησιμότητά τους. Τη δωρεά 
πραγματοποίησε ο πρόεδρος των Λουτρών 
και πρώην δήμαρχος Αλμωπίας Δημήτρης 
Μπίνος, που μίλησε για τη σημασία της 
τοποθέτησης απιδιδωτών σε δημόσια κτίρια, 
με στόχο να σώζουν ζωές.

ΑΛΜΩΠΙΑ
200.000 ευρώ σχο 
δήμο για μισθώματα 
και σχολικές μονάδες
Συνολικά 2.431.577,45 ευρώ από 
τους ΚΑΠ θα δοθούν σε 9 δήμους 
της χώρας αποκλειστικά και μόνο 
για την κάλυψη της δαπάνης 
του κόστους μισθοδοσίας του 
προσωπικού που μεταφέρθηκε 
από το πρώην Εθνικό Ίδρυμα 
Νεότητας, καθώς και για τις 
λοιπές λειτουργικές δαπάνες των 
εν λόγω μαθητικών εστιών, για 
το οικονομικό έτος 2019. Στην 
κατανομή από τους κεντρικούς 
αυτοτελείς πόρους προχώρησε 
ο υπουργός Εσωτερικών 
Τάκης Θεοδωρικάκος, στις 26 
Σεπτεμβρίου, όπου μεταξύ των 
άλλων δήμων η Αλμωπία θα 
λάβει το ποσό των 200.000 
ευρώ. Παράλληλα, ο υπουργός 
προχωρά στην κατανομή 
7.109.217,39 ευρώ από τους ΚΑΠ 
σε 147 δήμους της χώρας, που

αφορούν την καταβολή μισθωμάτων από 1η Μαΐου 2019 
έως 31 Αυγούστου 2019 των σχολικών μονάδων τους, 
καθώς και των υπηρεσιών που τους μεταφέρθηκαν από 
την 1η Ιανουάριου 2011, σύμφωνα με τον Καλλικράτη. 
Συγκεκριμένα, οι δήμοι του νομού Πέλλας λαμβάνουν: 
Έδεσσας 9.223,28, Πέλλας 51.593,16 και Σκύδρας 
1.200,00, ο δήμος Αλεξάνδρειας Ημαθίας 12.346,36 και 
ο δήμος Βέροιας 13.855,04. Τέλος το ποσό των 27.067,24 
θα λάβει ο δήμος Κατερίνης.

ΗΜΑΘΙΑ
Έρχονται τρεις νέοι γιατροί 
στα νοσοκομεία Βέροιας 
και Νάουσας
Τρεις θέσεις ειδικευόμενων Ορθοπεδικής και Γενικής 
Χειρουργικής για τα νοσοκομεία της Βέροιας και 
της Νάουσας υπέγραψε ο αρμόδιος υφυπουργός 
Υγείας Βασίλης Κοντοζαμάνης. Όπως επισημάνθηκε, 
οι ειδικευόμενοι θα ξεκινήσουν μέσα στον επόμενο 
μήνα και αφού πρώτα ολοκληρωθούν οι απαραίτητες 
γραφειοκρατικές διαδικασίες. Η κάλυψη των ελλείψεων 
έρχεται ύστερα από σειρά πιέσεων για ενίσχυση 
των δύο νοσοκομείων της Ημαθίας με επιστημονικό 
προσωπικό. Εξάλλου, το τελευταίο διάστημα το 
νοσοκομείο της Βέροιας βρίσκεται στο επίκεντρο 
του ενδιαφέροντος μετά και την καταγγελία της

ΠΟΕΔΗΝ, που αφορούσε τον πρώην διοικητή Δημήτρη 
Μαυρογιώργο και τη μισθοδοσία των επικουρικών 
γιατρών, αλλά και το κτιριακό που ανέκυψε ύστερα από 
την πτώση σημαντικού μέρους της οροφής στα γραφεία 
της Μονάδας Τεχνητού Νεφρού, παρουσία γιατρών.

ΚΑΤΕΡΙΝΗ
«Κτίρια ανοιχτά» στο 3ο φεστιβάλ 
αρχιτεκτονικής
Ημερίδα για την αρχιτεκτονική, ποδηλατοβόλτα 
και «κτίρια ανοιχτά» περιλαμβάνει το 3ο φεστιβάλ 
αρχιτεκτονικής, που διοργανώνεται με αφορμή την 
Παγκόσμια Ημέρα Αρχιτεκτονικής. Από αύριο 7 έως 
τις 14 Οκτωβρίου ο σύλλογος αρχιτεκτόνων ΣΑΔΑΣ Ν. 
Πιερίας πραγματοποιεί ημερίδα με θέμα «Αρχιτεκτονική: 
Κληρονομιά, χρήσεις, κοινωνία», αρχιτεκτονική 
ποδηλατοβόλτα σε γειτονιές της Κατερίνης σε 
συνεργασία με την Ποδηλατική Απόδραση Πιερίας 
και «Κτίρια Ανοιχτά» με «αρχιτεκτονικό» περίπατο. Η 
ξενάγηση περιλαμβάνει τα κτίρια του Αγίου Φωτίου, 
της Αστικής Σχολής Κατερίνης και του κέντρου 
τεχνών «9 Μούσες» (πρώην αρχοντικό Τσαλόπουλου).
Ο Σύλλογος Αρχιτεκτόνων Πιερίας συμμετέχει στις 
εκδηλώσεις εδώ και τρία χρόνια με τη διοργάνωση του 
φεστιβάλ, καλώντας το κοινό της πόλης να συμμετέχει 
στις δράσεις που έχουν στόχο τη γνωριμία του με την 
αρχιτεκτονική του τόπου.
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